

2014-05-26 星期一

[首页](#) | [本刊简介](#) | [编委会](#) | [收录情况](#) | [投稿须知](#) | [期刊订阅](#) | [稿件查询](#) | [广告招商](#) | [会议](#)

周彩云,罗红.先天性心脏病胎儿静脉导管血流频谱及血流参数[J].中国医学影像技术,2013,29(4):599~603

先天性心脏病胎儿静脉导管血流频谱及血流参数

Waveform and spectrum parameters of ductus venosus in fetus with congenital heart disease

投稿时间: 2012-09-05 最后修改时间: 2012-12-27

DOI:中文关键词: [先天性](#) [心脏病](#) [胎儿](#) [静脉导管](#) [超声检查](#),[产前](#)英文关键词:[Congenital](#) [Heart diseases](#) [Fetus](#) [Ductus venosus](#) [Ultrasonography, prenatal](#)

基金项目:

作者	单位	E-mail
周彩云	四川大学华西第二医院超声科,四川 成都 610041 ;浙江大学医学院附属妇产科医院超声科,浙江 杭州 310006	
罗红	四川大学华西第二医院超声科,四川 成都 610041	luohongcd1969@163.com

摘要点击次数: 308

全文下载次数: 100

中文摘要:

目的 分析先天性心脏病(CHD)胎儿静脉导管的频谱特征及血流参数,探讨其血流参数的变化及特定CHD与参数之间的可能相关性。方法 记录160胎CHD胎儿静脉导管波形及各频谱参数,随访并分组,探寻可能对CHD有提示意义的血流参数。结果 160胎CHD胎儿中,右心系统发育异常胎儿的静脉导管频谱异常发生率明显高于其他畸形,其中又以三尖瓣闭锁+室间隔缺损及室间隔完整的右心室流出道梗阻畸形者发生率更高;且当搏动指数>1.39、前负荷指数>1.35及静脉峰值流速指数>1.53时,诊断右心系统发育异常的意义较大。结论 静脉导管波形异常可早期提示胎儿CHD,尤其是右心系统发育不良,对临床决策及判断预后有一定指导意义。

英文摘要:

Objective To analyze the flow spectral characteristics and parameters of ductus venosus (DV) of congenital heart disease (CHD) fetuses, in order to find out the relationship between different CHD and DV waveform characteristics. **Methods** DV waveform and spectrum parameters of fetuses with CHD were recorded and followed up. Parameters for CHD indication were analyzed. **Results** In 160 fetuses with CHD, the incidence of abnormal waveform in the right heart system defect fetuses was significantly higher than in other fetuses, especially in fetuses with tricuspid atresia + ventricular septal defect and right ventricular outflow tract obstruction malformations associated with intact ventricular septum. And Pulsatility index for veins >1.39, preload index >1.35 and peak velocity index for veins >1.53 had important significance in diagnosis of right heart system defect. **Conclusion** The incidence of abnormal waveform is significantly higher in CHD fetuses, especially in fetuses with right heart system defect. Abnormal waveform of DV can give some guidance to clinical decision and prognosis evaluation.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第6283847位访问者

版权所有:《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址:北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码:100190 电话:010-82547901/2/3 传真:010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计